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РОЗПОРЯДЖЕННЯРОЗПОРЯДЖЕННЯ
Про призначення керівництва Державного Про призначення керівництва Державного 

агентства лісових ресурсів Україниагентства лісових ресурсів України

КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИКАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ

РОЗПОРЯДЖЕННЯРОЗПОРЯДЖЕННЯ
від 15 липня 2020 р. № 869-рвід 15 липня 2020 р. № 869-р

КиївКиїв

ПРО ПРИЗНАЧЕННЯ БОЛОХОВЦЯ Ю. В. ЗАСТУПНИКОМ ПРО ПРИЗНАЧЕННЯ БОЛОХОВЦЯ Ю. В. ЗАСТУПНИКОМ 
ГОЛОВИ ДЕРЖАВНОГО АГЕНТСТВА ЛІСОВИХ РЕСУРСІВ УКРАЇНИ ГОЛОВИ ДЕРЖАВНОГО АГЕНТСТВА ЛІСОВИХ РЕСУРСІВ УКРАЇНИ 

Призначити Болоховця Юрія Віталійовича заступником Голови 
Державного агентства лісових ресурсів України з 16 липня 2020 р. 
шляхом укладення контракту про проходження державної служби 
на період дії карантину, установленого з метою запобігання поши-
ренню на території України гострої респіраторної хвороби COVID-19, 
спричиненої коронавірусом SARS-CoV-2.

Прем’єр-міністр України Д. ШМИГАЛЬ

КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИКАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ

РОЗПОРЯДЖЕННЯРОЗПОРЯДЖЕННЯ
від 15 липня 2020 р. № 868-рвід 15 липня 2020 р. № 868-р

КиївКиїв

ПРО ПРИЗНАЧЕННЯ КУЗЬОВИЧА В. С. ГОЛОВОЮ ПРО ПРИЗНАЧЕННЯ КУЗЬОВИЧА В. С. ГОЛОВОЮ 
ДЕРЖАВНОГО АГЕНТСТВА ЛІСОВИХ РЕСУРСІВ УКРАЇНИДЕРЖАВНОГО АГЕНТСТВА ЛІСОВИХ РЕСУРСІВ УКРАЇНИ 

Призначити Кузьовича Василя Степановича Головою Державного агент-
ства лісових ресурсів України з 16 липня 2020 р. шляхом укладення контракту 
про проходження державної служби на період дії карантину, установленого 
з метою запобігання поширенню на території України гострої респіраторної 
хвороби COVID-19, спричиненої коронавірусом SARS-CoV-2.

Прем’єр-міністр України Д. ШМИГАЛЬ

№335/2020. №335/2020. 
Про відзначення державними нагородами України Про відзначення державними нагородами України 

з нагоди Дня незалежності Україниз нагоди Дня незалежності України

За значний особистий внесок у державне будівництво, соціально-еко-
номічний, науково-технічний, культурно-освітній розвиток України, вагомі 
трудові здобутки та високий професіоналізм  постановляю:

Присвоїти почесне звання:Присвоїти почесне звання:
  «ЗАСЛУЖЕНИЙ ЛІСІВНИК УКРАЇНИ»  «ЗАСЛУЖЕНИЙ ЛІСІВНИК УКРАЇНИ»

ДЕМОЧЦІ НАТАЛІЇ ВАСИЛІВНІ – ДЕМОЧЦІ НАТАЛІЇ ВАСИЛІВНІ – 

провідному інженерові державного підприємства «Ніжинське лісове гос-
подарство», Чернігівська область.

Президент України В. ЗЕЛЕНСЬКИЙ

УКАЗ ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИУКАЗ ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИ



1№ 3 (55), 2020 р.

Часопис Чернігівського обласного управління 
лісового та мисливського господарства,

обласного товариства лісівників

№ 3 (55), 2020 р.

У номері:

Видали: Чернігівське обласне управління 
лісового та мисливського господарства, 

обласне товариство лісівників.
Шеф-редактор Олександр ЖУК.

Відповідальний за випуск — Микола Тищенко. 
Адреса редакції:

м. Чернігів, вул. Молодчого, 18.
www. chernigivlis.com.ua

Віддруковано ТОВ «Домінант»
Свідоцтво суб’єкта видавничої справи:

серія ДК №3992 від 25.02.2011 р.
E-mail: dominant@ukr.net

Наклад 1100 прим.

ЛІСИ

З Днем працівника лісу!З Днем працівника лісу!

Привітання

Шановні колеги лісівничої галузі,Шановні колеги лісівничої галузі,
 дорогі ветерани і юні друзі з учнівських лісництв! дорогі ветерани і юні друзі з учнівських лісництв!

Цьогорічний вересень, як і в по-
передні роки, знаменує собою наше 
професійне свято – День працівни-
ків лісу. Та цьогоріч зустрічаємо його 
в непростий як для держави, так і для 
галузі час, коли продуктивній і успіш-
ній праці перешкоджає пандемія ві-
русу COVID-19, яка загострює фі-
нансово-економічні негаразди в усіх 
сферах життя і виробництва держа-
ви.

Але ми, лісівники, за самою суттю 
нашої професії покликані бути опти-
містами і твердо вірити, що «зелений 
скарб» Сіверського краю обов’язково 
примножимо і передамо наступним 
поколінням.

Задля безумовного досягнення 
цієї високої мети самовіддано тру-
диться на всіх ділянках лісогоспо-
дарювання і деревообробки весь 
майже тритисячний колектив держ-
лісгоспів, оберігаючи як зіницю ока 
наші ліси від пожеж і хвороб, актив-
но впроваджуючи прогресивні тех-
нології лісовідновлення і догляду 
за лісовими масивами, ощадливо й 
ефективно перероблюючи сировин-
ні ресурси в продукцію, яка користу-
ється значним попитом на внутріш-
ньому і зовнішньому ринках збуту.

Відрадно, що всю цю багатогран-
ну діяльність лісівників систематич-
но і змістовно висвітлює наш часопис 
«Ліси Чернігівщини», 55-й номер яко-
го ви отримали напередодні нашого 
професійного свята.

Від імені редколегії часопису «Ліси 
Чернігівщини», який став справж-
нім літописом розвитку галузі і само-
відданої праці лісівників, сердечно і 
щиро вітаю колег, ветеранів лісівничої галузі, юних ентузіастів учнів-
ських лісництв з Днем працівників лісу! 

Бажаю всім доброго здоров’я, злагоди в родинах і мирного неба, 
обов’язкового звершення надій і сподівань в досягненні високої мети 
– неухильно примножувати зелені скарби Придесення. А наш часопис 
«Ліси Чернігівщини» і надалі, сподіваюсь,  змістовно й широко висвіт-
люватиме розвиток галузі, її актуальні проблеми, досвід успішних ви-
робничих підрозділів держлісгоспів, самовіддану працю кращих ви-
робничників і професійний хист організаторів лісівничої справи, що  й 
засвідчуватиме наш поступ вперед, до європейських стандартів лісо-
користування і деревообробки.

Зі святом, колеги і побратими – з Днем працівників лісу!Зі святом, колеги і побратими – з Днем працівників лісу!

Олександр ЖУК,
заступник начальника ЧОУЛМГ,

шеф-редактор часопису «Ліси Чернігівщини»
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Підсумки

Підприємствами обласного управління лі-
сового та мисливського господарства за шість 
місяців нинішнього року до бюджетів усіх рівнів 
сплачено 170,1 мільйона гривень податків, збо-
рів та обов’язкових платежів. Це на 10,8 тисячі 
гривень або на 6 відсотків менше, ніж за відпо-
відний період минулого року.

З них до Державного бюджету сплачено 97,5 
мільйона гривень (57,3%), до місцевих бюджетів – 
72,6 мільйона гривень (42,7%) з темпом росту від-
повідно 87,3 і 104,8 відсотків.

Найбільші суми податків сплачено Добрянським 
(26,2 мільйона гривень), Корюківським (20,8 міль-
йона гривень), Городнянським – (17,9 мільйона 
гривень) та Семенівським (16,2 мільйона гривень) 
лісгоспами.

Затверджені завдання зі сплати податків вико-
нані в цілому по управлінню на 112,1 відсотка і май-
же всіма лісгоспами (крім Холминського, де вико-
нання 98,3 відсотка).

Крім податків, підприємствами управління спла-
чено 32,1 мільйона гривень Єдиного соціального 
внеску. Не всі підприємства виконали затвердже-
ні завдання. Це Добрянський (75,5%), Ніжинський 
(78,6%), Борзнянський (86,9%), Остерський (97,6%) 

та Холминський (99,4%) 
лісгоспи.

Питома вага спла-
чених податків у реалі-
зації порівняно з пер-
шим півріччям  2019 
року зменшилась з 47,2 
до 45,2 відсотка.

За результатами 
ефективності управ-
ління об’єктами дер-
жавної власності за 
перше півріччя 2020 
року ефективність об-

ласного управління і більшості підприємств оцінено 
«задовільно» (невиконання росту зарплати в порів-
нянні з  минулим роком, а також невиконання темпу 
росту чистого прибутку). Оцінкою «ефективно» від-
значено Остерський, Остерський військовий, При-
луцький і Чернігівський лісгоспи. 

Проведений аналіз свідчить про те, що в деяких 
держпідприємствах робота в напрямку ефектив-
ного використання лісосировинних ресурсів про-
водилась неналежним чином, що вплинуло на по-
казники фінансового стану і призвело до низької 
вартості знеособленого реалізованого кубічного 

Лісівники держлісгоспів області в першому Лісівники держлісгоспів області в першому 
півріччі ефективно використали лісосировинні півріччі ефективно використали лісосировинні 

ресурси і повністю сплатили податкиресурси і повністю сплатили податки
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1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14

1 Борзнянський 0,832 6,833 4,167 4,667 5,590 1,750 2,900 3,306 1,0 31,044 3,4493 3

2 Городнянський 2,687 5,500 4,167 4,667 4,926 1,250 2,500 3,517 1,0 30,213 3,3570 5

3 Добрянський 2,759 6,667 4,167 4,444 4,920 1,000 3,100 3,556 1,0 31,613 3,5125 2

4 Корюківський 1,581 6,500 4,167 4,833 5,064 1,000 0,400 3,278 1,0 27,823 3,0914 11

5 Ніжинський 2,652 5,333 4,167 4,833 3,804 1,000 3,000 3,472 1,0 29,262 3,2513 8

6 Н.-Сіверський 2,099 6,500 4,167 4,000 5,146 1,000 1,320 3,428 1,0 28,660 3,1844 9

7 Остерський 2,494 6,200 4,167 4,778 4,966 0,500 2,600 3,394 1,0 30,099 3,3443 6

8
Остерський 
військовий 2,668 5,500 4,167 5,000 3,748 0,500 4,200 3,472 1,0 30,255 3,3617 4

9 Прилуцький 2,361 5,667 4,167 4,667 3,892 1,250 2,000 3,167 1,0 28,170 3,1300 10

10 Семенівський 2,655 5,600 4,167 5,000 4,988 1,250 2,000 3,367 1,0 30,026 3,3362 7

11 Холминський 2,283 6,000 4,167 4,667 5,656 1,250 3,500 3,461 1,0 31,984 3,5538 1

12 Чернігівський 2,525 4,833 3,333 3,120 3,866 1,000 2,300 3,278 1,0 25,256 2,8062 12

Підсумки обласного змагання серед колективівПідсумки обласного змагання серед колективів
лісгоспів за 6 місяців 2020 рокулісгоспів за 6 місяців 2020 року
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Міжнародні контакти

метра деревини серед облас-
них управлінь. 

За звітний період дерево-
обробними підрозділами під-
приємств перероблено 105,1 
тисячі кубічних метрів дере-
вини, що на 11,91 тисячі кубо-
метрів більше, ніж за відпо-
відний період минулого року. 
Випуск продукції переробки 
склав 139,65 мільйона гривень 
– це на 1,9 мільйона гривень 
більше  порівняно з 2019 ро-
ком. Вихід з одного кубометра 
пущеної в переробку дереви-
ни склав 1328,8 гривень (у 2019 
році – 1478,7 гривень). Найви-
щий вихід з одного кубометра 
перероблених лісоматеріалів 
мають ДП «Ніжинське лісове 
господарство» – 3602,2 гривні. 
Найнижчий цей показник у ДП 
«Корюківське лісове господар-
ство» – 1187,5 гривні, ДП «Ос-
терське лісове господарство» 
– 1201,8 гривні та ДП «Семе-
нівське лісове господарство» – 
1093,5 гривні.

Найбільші обсяги переробки 
деревини у ДП «Корюківський 
лісгосп» – 21,09 тисячі кубіч-
них метрів, у ДП «Холминський 
лісгосп» – 16,03 тисячі кубічних 
метрів і в ДП «Городнянський 
лісгосп» – 13,57 тисячі кубоме-
трів.

Згідно  з умовами змагання 
серед колективів державних лі-
согосподарських підприємств, 
затвердженими постановою 
колегії Чернігівського облас-
ного управління лісового та 
мисливського господарства 
і президії обкому профспіл-
ки працівників лісового госпо-
дарства від 21 липня 2020 року, 
переможцями обласного зма-
гання за 6 місяців 2020 року ви-
знано:

– Колектив ДП «Холмин-
ський лісгосп» (директор Дем-
ченко О.Г., голова профкому 
Проява О.В.) – перше місце.

 – Колектив ДП «Добрян-
ський лісгосп» (директор Горо-
хівський І.О., голова профкому 
Іолкіна Л.М.) – на другому місці.

 – Колектив ДП «Борзнян-
ський лісгосп» (директор Лаш-
ко А.В., голова профкому Сту-
паков С.Ю.) – на третьому.

За інформацією 
Чернігівського ОУЛМГ

Нещодавно на підприємстві «СЛАВ ФОРЕСТ», яке функціо-
нує в Корюківській громаді, відбулася зустріч представників лі-
сової  та деревопереробної галузі  області з  представниками  
Латвії. На зустрічі  всебічно обговорювалися  напрямки тісної 
і перспективної співпраці  у сфері лісопереробної галузі між 
Чернігівщиною та Латвією.

У перший день перебу-
вання на Чернігівщині гості 
відвідали ДП «Городнянське 
лісове господарство» та ДП 
«Новгород-Сіверське лісо-
ве господарство». Вони ці-
кавились лісосировинними 
ресурсами та особливостя-
ми  лісогосподарювання на 
Придесенні.

У зустрічі взяли участь заступник голови облдержадміністрації 
Олександр Савченко, Надзвичайний та Повноважний посол Латвій-
ської Республіки в Україні Юріс Пойкас, радник посла Латвійської 
Республіки в Україні з економічних питань Айнарс Межулис, заступ-
ник голови Державного агентства лісових ресурсів України Юрій Бо-
лоховець, заступники начальника обласного управління лісового 
та мисливського господарства Олександр Жук та Володимир Єле-
нич, Корюківський міський голова Ратан Ахмедов та директор ТОВ 
«СЛАВ ФОРЕСТ» Андрій Фітісов.

Представники Латвійської республіки мали змогу ознайомити-
ся з різними технологіями деревопереробки, які використовуються 
на підприємстві та планами на майбутнє, які передбачають плідну 
співпрацю. 

До речі, підприємство «СЛАВ  ФОРЕСТ» налагодило також тісну  і 
взаємокорисну співпрацю з державними і комунальними підприєм-
ствами лісових господарств Чернігівської та Сумської областей.

У свою чергу латвійські гості поділилися передовим досвідом з 
лісовідновлення, догляду за лісом, заготівлі лісосировини та дере-
вопереробки і запросили лісівників та деревопереробників Чернігів-
щини ознайомитися з ефективною моделлю ведення цього виду го-
сподарювання у них.

Оксана РЯБЕЦЬ, 
ТОВ «СЛАВ ФОРЕСТ»                  

Взаємокорисна зустрічВзаємокорисна зустріч
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Збережемо ліс від пожеж!

У військовому лісгоспі завжди, як на передовійУ військовому лісгоспі завжди, як на передовій
Державне підпри-

ємство «Остерський 
військовий лісгосп» 
– у прямому сенсі є 
найбільш пожежоне-
безпечним лісгоспом 
області, адже по-
руч розташовані вій-
ськові полігони, які 
тримають у постій-
ній напрузі лісівників 
Остерщини. Сьомого 
липня на базі лісгос-
пу відбулася виїзна 
нарада керівників лі-
согосподарських під-
приємств на чолі з на-
чальником управління 
Чернігівського ОУЛМГ 
Юрієм Болоховцем. 
Основна тема – бо-
ротьба з лісовими по-
жежами.

Остерський військовий лісгосп давно став нау-
ково-практичним центром, де відпрацьовують на-
вички боротьби з лісовими пожежами. Так, у 2019-
му році за участю директора Глобального центру 
моніторингу пожеж Йохана Голдаммера та спів-
робітників кафедри лісівництва Національного 
університету біоресурсів і природокористуван-
ня України на базі підприємства відбулись масш-
табні польові навчання, у ході яких лісові охорон-
ці практично освоювали метод «контрольованого 
палу».

«Для застосування цього методу при гасінні по-
жеж підприємством було закуплено 5 апаратів АЗ-
4. На навчаннях ми також постійно закріплюємо 
класичні методи боротьби з вогнем у лісі за допо-
могою ранців, особливо у важкодоступних місцях 
для техніки», – уточнив керівник підприємства Во-
лодимир Брайко.

Йохан Голдаммер відзначив Остерський вій-
ськовий лісгосп як підготовлену базу. На міжна-
родній конференції цього року, яка проходила он-
лайн через пандемію, розглядали питання щодо 
можливості проведення другого практичного ета-
пу зазначеної конференції саме на базі цього під-
приємства.

У Городищенському лісництві учасники на-
ради ознайомились із засобами пожежогасіння. 
Особливою гордістю «Остерського військового 
лісгоспу» є переобладнані спеціалістами підпри-
ємства мобільні модулі, які дозволяють оператив-
но гасити пожежі на ранній стадії. Особливу увагу 
учасники наради звернули на центральний спо-
стережний пункт – це «око безпеки» лісів, яке за 
допомогою надсучасних камер відеоспостере-
ження стежить за лісовими масивами.

А для того, щоб зменшити антропологічне на-
вантаження на ліси, лісівники будують рекреацій-
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ні пункти. На одному з таких – під назвою «Захис-
ник» – побували і директори лісгоспів. Для того, 
щоб оперативно гасити пожежі, викопують водо-
йми. Останні допомагають не лише боротися з 
вогнем, але й є водопоями для диких тварин.

Стержнем наради стало навчання. Про його хід 
і результати розповів Володимир Брайко.

«За нашою легендою, в одному з лісництв під-
приємства відбулось загоряння. Центральний 
диспетчер з Городищенського лісництва повідо-
мив головному лісничому, що бачить дим. За да-
ними відеоспостереження, по азимутах із двох 
камер чітко визначили, що це на межі кварталів 
213-215. На місце загоряння одразу ж спрямува-
ли найближчу пожежну команду з Карпилівського 
лісництва. Вже за 10 хвилин вона прибула на по-
жежу. З нею і головний лісничий, котрий зробив 
висновки, що вогонь стрімко поширюється, бо 
швидкість вітру – понад 10 м/с. Головний лісничий, 
оцінивши обстановку як керівник гасіння лісової 
пожежі, доповів на центральний пост, щоб негай-
но проінформували про це директора лісгоспу і 
викликали підкріплення ще з двох лісництв», – по-
чав директор лісгоспу.

А далі – все по плану… Підкріплення, дозаправ-
ники, всюдиходи, «БАТік» (на базі ТДТ-55, який ре-
конструювали, зробивши ходову, двигун і, го-
ловне, – лопату з правильними кутами, додали 
гідравліку, щоб він міг підніматися і опускатися під 
потрібним кутом) і, звісно ж, трактори, завдання 
яких – створювати мінералізовані смуги для ло-
калізації пожежі. На навчання прибула і військова 
техніка – БАТ-2 та пожежний танк, адже особли-
вість цього лісгоспу – це співпраця з військовими 
та добровільні пожежні дружини. Тут навіть розро-
блений свій мобілізаційний план.

Присутні на навчаннях представники ДСНС по-
ставили остерським лісівникам оцінку «відмінно», 
а начальник Чернігівського ОУЛМГ Юрій Болохо-
вець зауважив, що така підготовка та пожежний 
технічний парк повинні бути у кожному лісовому 
господарстві. У Остерському військову лісгоспі 
дійсно все по-військовому, а у боротьбі з вогнем – 
вони одні з найкращих, і підтвердження тому – бо-
ротьба з цьогорічними весняними пожежами.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ
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Вітаємо!

Лісова галузь України сьогодні активно рефор-
мується. Зміни торкнулися й Ніжинського лісгос-
пу: директора – Юрія Болоховця – переведено до 
Держлісагентства, тож підприємство тимчасово 
очолив головний лісничий Володимир Костирко. 
Символічно, що саме в 2020 році виповнюється 
20 років, відколи він прийшов у галузь.   

– Володимире Володимировичу, з чого поча-
лась Ваша любов до лісу? Чому Ви обрали саме 
цю спеціальність?

– Скільки себе пам’ятаю, я завжди любив ліс. Мож-
ливо, через батькове хобі, адже з ним ми година-
ми могли блукати звивистими лісовими стежками, 
спостерігати за тваринами, слухати шепіт верховіть. 
Тому, коли постав перед вибором спеціальності, ва-
гань вже не було. Хотів одного – зберегти ліс як екоси-
стему, в якій органічно могли б співіснувати і флора, і 
фауна, і людина.

– 20 років роботи в галузі – це мало чи багато, 
щоб стати справжнім лісівником?

– Для того, щоб зрозуміти специфіку роботи, цього 
достатньо. Та недарма кажуть: «Вік живи, вік учись». 
Так само і в нас – постійно з’являються нові нюан-
си, кліматичні, економічні, соціальні проблеми також 
впливають на ситуацію в галузі, тому шлях до само-
вдосконалення та підвищення кваліфікації у нашій ро-
боті безперервний.

– Сьогодні наша держава переживає час ре-
форм. З огляду на Ваш досвід, що б ви змінили в 
галузі, на Вашому підприємстві?

– Справді, зміни в галузі вже почалися, і це піде 
нам на користь. Та все ж хотів би звернути увагу та бю-
рократію, яка, на жаль, все ще має місце у нашій ро-
боті. Поясню, чому. Процедура отримання дозвільних 
документів на проведення оздоровчих заходів у лісі 
надзвичайно складна і затяжна. Дерево, пошкоджене 
шкідником, пожежею чи стихією, потрібно прибрати, 
щоб воно не втратило свою якість. А доки лісове гос-
подарство отримає всі необхідні дозволи, час втрача-

ється, і якщо при ранньому реагуванні можна ще от-
римати ділову деревину, то пізніше – тільки дрова.

– Чи маєте план дій та в чому вбачаєте майбут-
нє підприємства?

– Головне, в чому бачу своє завдання сьогодні – 
зберегти робочі місця, гідну заробітну плату, нарощу-
вати обсяги переробки. Окрім того, ми вже розпоча-
ли роботу з місцевими геокадастрами по визначенню 
територій із самосійними лісами, щоб у майбутньому 
перевести їх у лісові землі, передати лісокористува-
чам і таким чином зберегти. Адже відомо, що само-
сійні ліси набагато стійкіші і витриваліші, ніж створе-
ні штучно. Та все ж першочерговими завданнями були 
і лишаються охорона, відтворення, збереження лісів, 
і саме на це наше підприємство звертає найбільшу 
увагу.

– У засобах масової інформації доволі часто 
з’являється інформація про роботу Вашого під-
приємства з громадськістю. Навіщо це потрібно 
лісівникам?

– Справді, ми тісно співпрацюємо з різними вер-
ствами населення. Проводимо лісові уроки з вихо-
ванцями дитячих садків та школярами, студентів та 
активістів запрошуємо на акції озеленення та облаго-
родження територій, з представниками місцевих рад 
та ЗМІ проводимо виїзні прес-тури, де показуємо, як 
насінина у майбутньому може перетворитися на якіс-
ний паркет чи екологічно чисту деревину. Цілеспря-
мована робота у цьому напрямку вже дала позитивні 
результати, та все ж трапляються «псевдоактивісти», 
котрі, не розбираючись у ситуації, поливають брудом 
лісове господарство. Ми – відкриті, завжди раді здо-
ровій критиці, завжди готові пояснити і показати про-
цес вирощування і переробки лісу, відповісти на всі 
запитання. Окрім того, сьогодні є спеціально розро-
блені програми, за допомогою яких можна перевірити 
законність рубок, відслідкувати походження будь-якої 
биркованої деревини.

Спілкувалася Юлія ДУДНІК

Символічна «двадцятка»Символічна «двадцятка»
БІОГРАФІЧНА ДОВІДКА

Володимир Володимирович Костирко народився 22 квіт-
ня 1982 року у м. Городня Чернігівської області. Закінчивши 
школу, вступив до професійно-технічного училища на спеці-
альність «Єгер, лісник, вальник лісу». Після отримання дипло-
му у 2000 році одразу влаштувався на роботу лісником, але, 
щоб підвищити кваліфікацію, навчатися продовжив заочно у 
Чугуєво-Бабчанському лісовому технікумі  за спеціальністю 
«Лісове господарство».  Здібного юнака помітили, тож поса-
ди змінювалися швидко: працював мисливствознавцем, пі-
зніше – помічником лісничого, інженером з охорони та за-
хисту лісу, провідним інженером  лісового господарства ДП 
«Городнянський лісгосп». Паралельно здобував вищу освіту у 
Харківському національному аграрному університеті ім. В.В.
Докучаєва, тож у 2013 році отримав освітньо-кваліфікаційний 
рівень «інженер лісового господарства». 

У 2012 році Володимира Володимировича перевели на 
посаду головного лісничого ДП «Ніжинський лісгосп», де він 
і працює до сьогодні.
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Призначення

У ДП «Ніжин-
ське лісове гос-
подарство» пред-
ставили нового 
керівника – ним 
став Володимир 
Костирко, який 
працював на цьо-
му ж підприєм-
стві головним ліс-
ничим. Заступник 
начальника Чер-
нігівського ОУЛ-
МГ Олександр 
Жук зачитав наказ 
Д е рж л і с а г е н т-
ства і привітав 

нового директора з призначенням, наголосив-
ши: добре, що керівником став свій фахівець, 
який вісім років сумлінно пропрацював голов-
ним лісничим Ніжинського лісгоспу. Це госпо-
дарство – знане не лише на Чернігівщині, а й у 
всій Європі, завдяки своїй високоякісній про-
дукції, яку випускає Мринський паркетний цех. 
Тож потрібно зберегти й розвинути ці напрацю-
вання.

На представленні були також присутні голова 
Ніжинської РДА Григорій Ковтун, голова Ніжин-
ської районної ради Олег Бузун та міський голо-
ва Анатолій Лінник, які відзначили, що ніжинські 
лісівники активно наповнюють бюджет району, 
дають робочі місця, особливо в сільській міс-
цевості. Від імені колективу лісгоспу нового ди-
ректора привітала голова профспілки Юлія Стрі-
лець.

Лісівники Чернігівщини щиро вітають Во-Лісівники Чернігівщини щиро вітають Во-
лодимира Костирка з посадою лодимира Костирка з посадою директора директора 
лісгоспу і зичать міцного здоров’я та злісгоспу і зичать міцного здоров’я та злагоди лагоди 
в сім’ї і на роботі. Нехай мудрі рішення прихо-в сім’ї і на роботі. Нехай мудрі рішення прихо-
дять одразу, а не з роками!дять одразу, а не з роками!

За інформацією 
Чернігівського ОУЛМГ

У Ніжинському лісгоспі – новий директор У Ніжинському лісгоспі – новий директор 
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Призначення

П’ятого серпня колекти-
ву державного підприємства 
«Семенівське лісове госпо-
дарство» було представлено 
нового директора. Ним став 
Андрій Дудко, який до цього 
працював на підприємстві го-
ловним лісничим.

 Андрія Дудка призначили на 
посаду за пропозицією Чернігів-
ського обласного управління лі-
сового та мисливського госпо-
дарства Державним агентством 
лісових ресурсів України. Він 
працюватиме за контрактом.

Представляючи нового ди-
ректора трудовому колективу, 
заступник Чернігівського ОУЛМГ 
Олександр Жук наголосив, що 
Семенівський лісгосп – один із 
найкращих в структурі управ-
ління, яким понад 20 років ке-
рувала заслужений працівник 
сільського господарства Укра-
їни Олександра Василівна Дуд-
ко, заклавши міцний фундамент для успішного лі-
согосподарювання, створивши при цьому дружний 
і високопрофесійний колектив лісівників. Це пов-
ною мірою стосується головного інженера лісгоспу 
Володимира Міцука, котрий протягом року викону-
вав обов’язки директора лісгоспу.

«Я сподіваюсь, що досвід і вміння Андрія Фе-
доровича сприятимуть позитивним змінам у гос-
подарстві. Сьогодні надважливо зберегти всі ті 
здобутки, які примножувались роками, і головне – 
зробити акцент на переробці. За нею майбутнє!», – 
сказав Олександр Жук.

На представленні нового директора лісгоспу ви-
ступили голова Семенівської РДА Денис Буданов, 
голова районної ради Василь Малкович та голо-

ва Семенівської ОТГ Сергій Де-
денко, адже державне лісогос-
подарське підприємство – одне 
з бюджетоутворюючих в райо-
ні і забезпечує роботою близько 
трьохсот жителів, допомагаючи 
утримувати на належному рівні 
соціальну сферу району та від-
далених його сіл.

Андрій Дудко подякував ке-
рівництву Чернігівського ОУЛМГ 
за довіру, пообіцяв спрямувати 
зусилля на поглиблення пере-
робки та збереження трудового 
колективу у цей нелегкий для га-
лузі час.

Андрій Федорович Дудко на-
родився у 1983 році в Києві. У 
2005 році закінчив Національний 
аграрний університет за спеці-
альністю «Лісове господарство» 
і здобув кваліфікацію інжене-
ра лісового господарства. У га-
лузі лісового господарства пра-
цює майже 15 років. Пройшов 
усі щаблі професійного зростан-

ня: помічник лісничого, районний мисливствозна-
вець, інженер лісового господарства державного 
підприємства «Семенівське лісове господарство», 
інженер з лісокористування та з охорони і захисту 
лісу державного підприємства «Ніжинське лісове 
господарство», головний спеціаліст відділу лісово-
го господарства ЧОУЛМГ.

З вересня 2019 року і до призначення директо-
ром – головний лісничий державного підприємства 
«Семенівське лісове господарство». Нагородже-
ний Почесними грамотами Державного агентства 
лісових ресурсів України і Чернігівського обласного 
управління лісового та мисливського господарства.

За інформацією Чернігівського ОУЛМГ

Андрій Дудко – директор Семенівського Андрій Дудко – директор Семенівського 
лісового господарствалісового господарства
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Лісокультурне виробництво

Замало лише посадити ліс. Впродовж пер-
ших років після посадки та доповнення  лісо-
вих культур лісівники дбають про молоді на-
садження: створюють сприятливі умови для їх 
росту та розвитку, знищують бур’яни, трав’яни-
сту рослинність та поросль малоцінних порід.

«Стан лісових культур є важливим критері-
єм оцінки кожного лісівника та керівника лісово-
го господарства. Своєчасний догляд за лісовими 
насадженнями – обов’язкова вимога у роботі під-
приємства. А також лісівничі заходи по догляду за 
лісовими культурами знижують ймовірність поши-
рення вогню в лісі,» – говорить директор Держав-
ного підприємства «Чернігівське лісове господар-
ство» Юрій Ревко.

Навіть маленькому деревцю потрібен особли-
вий догляд. Молодими насадженнями опікуються 
лісничі та їх помічники. Серед першочергових за-
вдань – перевірка на приживлюваність цьогорічних 
сіянців. На контролі в лісовому господарстві – куль-
тури у віці перших п’яти років. Адже щоб створити 
якісний та здоровий ліс, потрібно багато років кро-
піткої праці, а обов’язковою вимогою є своєчасний 
догляд за лісовими культурами.

Головний лісничий ДП «Чернігівський лісгосп» 
Вадим Фесюн із практики знає, що лісівники про-
водять колосальну лісовідновлювальну робо-
ту: «Догляд за лісом – кропітка щоденна праця про-
тягом усього року,  але найбільший 
об’єм роботи припадає саме на те-
плий період.  У лісовому господар-
стві ми керуємося простим прави-
лом – своєчасно проведений догляд 
за культурами та молодняками в по-
дальшому дасть можливість виро-
стити здорові високопродуктивні ко-
рінні насадження».

Чернігівські лісівники працюють 
над створенням сприятливих умов 
для росту основних лісоутворюючих 
порід. Завдяки догляду за насад-
женнями покращується їх водний та 
температурний режим, знищуються 
бур’яни, трав’яниста рослинність та 
поросль малоцінних порід шляхом 
прополювання, обкошування, обро-
бітку міжрядь. Завдяки таким лісівничим заходам 
поліпшуються якісні властивості ґрунту, а також 
збагачення його елементами живлення.

Для покращення ефективності роботи вико-
ристовують механізовані догляди з використанням 
тракторів з дисковими культиваторами КЛБ-1,7 та 
за допомогою мотокущорізів. Залежно від віку по-
садок та ступеню забур’яненості, обходити кожну 
ділянку за сезон можуть три-чотири рази.

Усі технологічні вимоги для створення висо-
копродуктивних лісових насаджень, які мають хо-

рошу приживлюваність, приріст та зразковий стан, 
контролюють в ДП «Чернігівський лісгосп». Загаль-
на площа, на якій уже на сьогодні проведені роботи 
по догляду, у державному лісовому фонді становить 
221 гектар, що майже вдвічі перевищує запланова-
ні на перше півріччя показники по підприємству.

Роботи по догляду за лісовими культурами три-
вають у Березнянському, Красилівському, Пакуль-
ському, Славутицькому, Любецькому та Мекшунів-
ському лісництвах. На сьогодні вже очищено від 
забур’яненості завдяки мотокущорізам 126 гекта-

рів у всіх шести лісництвах госпо-
дарства. У Любецькому та Славу-
тицькому – проведено дискування 
міжрядь культиватором КЛБ-1,7 на 
площі 95 гектарів.

Приємно відзначити в цьому на-
прямку Любецьке лісництво. Завдя-
ки ефективній та злагодженій роботі 
працівників піврічний план по догляду 
за насадженнями виконано на 103%, 
загальною площею 98 гектарів.

Лісничий Любецького лісництва 
ДП «Чернігівський лісгосп» Василь 
Пушок працює в лісовій галузі 13 ро-
ків. В лісництві контролює всі необ-
хідні цикли по догляду за лісовими 
культурами: «Погодні умови сприя-
ють активізації нашої роботи. Цілий 

комплекс робіт по догляду за лісовими культурами 
сприятиме добрим плодам у майбутньому. Щоб от-
римати якісний ліс, ми докладаємо максимум зу-
силь, але важливо відчувати підтримку від людей, які 
користуються лісовими багатствами. Болить душа, 
коли ми в черговий раз збираємо гори сміття по лісу, 
гасимо лісові пожежі після  залишеного недопалку 
чи багаття. Тож цінуйте ліс та працю лісівників!».

За інформацією Державного підприємства
«Чернігівське лісове господарство»

Догляд за лісовими культурами – Догляд за лісовими культурами – 
важлива місія чернігівських лісівниківважлива місія чернігівських лісівників
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Наука і ліс

Інтеграція економіки України в європейський 
ринок зумовила і необхідність переходу на єв-
ропейську систему обліку лісоматеріалів.

Як відомо, з 1 січня 2019 року в Україні втрати-
ла чинність низка стандартів і набули чинності нові 
технічні умови обліку лісоматеріалів, які регламен-
тують обмір, визначення об’ємів, класифікацію за 
розмірами круглих лісоматеріалів за серединним 
діаметром. Вони також встановлюють для ділової 
деревини класи якості. За таких умов таблиці роз-
поділу об’єму стовбурів за розмірно-якісними ка-
тегоріями, сортиментні та товарні таблиці, які були 
розроблені на засадах вже скасованих стандартів, 
за європейською класифікацією містять неактуаль-
ну інформацію про структуру запасу деревини.

Ось що про наукові дослідження з цього приводу 
розповів доктор сільськогосподарських наук, про-
фесор, директор навчально-наукового інституту 
лісового і садово-паркового господарства Націо-
нального університету біоресурсів і природокорис-
тування України Петро Іванович Лакида:

«Ми перебуваємо в 109-му кварталі Ріпкинсько-
го лісництва Добрянського держлісгоспу, де за-
кладемо пробну площу і будемо відтепер оцінюва-
ти якісну структуру березових деревостанів. Адже 
ще торік Україна перейшла на європейські стан-
дарти і тепер є певні проблеми з адаптації сорти-
ментної структури лісів України. Бо колишні стан-
дарти, були розроблені за радянських часів, а нині 
ми перейшли на розмірно-якісну структуру – кате-
горії А, В, С, D. Над власними підходами для ви-
рішення цих проблем працюють науковці кафедри 
таксації лісу та лісового менеджменту, яку очолює 
доктор сільськогосподарських наук, професор 
Андрій Білоус».

Вчений відзначив, що такі наукові дослідження 
відбуваються не лише на Чернігівщині, а й по всій 
Україні: «Ще коли сам був студентом, то об’їздив і 
Карпати, і Полісся, і Крим. На той час, пригадую, за-
кладали пробні наукові площі з різних проблем, в 
основному з оцінки біотичної продуктивності. А за-
раз коло лісових проблем значно розширилось».

Петро Іванович тепло відгукнувся про ліси Чер-
нігівщини, зокрема добрянські, адже саме тут ще 
молодим фахівцем він пройшов професійне загар-
тування: працював помічником лісничого в Олек-
сандрівському лісництві Добрянського держлісгос-
пу. І продовжив хвилюючі спогади: «Це теж моя 
рідна земля, хоч родом я з Волині. Саме тутешня 
ріпкинська природа і друзі, яких колись тут зустрів, 
спонукають до бажаних зустрічей. А господарі тут 
теж дбайливі».

Під час перебування у лісівників Чернігівщини 
Петро Лакида зустрівся і зі своїм учнем Юрієм Бо-
лоховцем, котрий тепер очолює Чернігівське ОУЛМГ. 
З цього приводу вчений-лісівник також висловив 
свої міркування:

Перехід на європейську систему обліку Перехід на європейську систему обліку 
лісоматеріалівлісоматеріалів



11№ 3 (55), 2020 р.

Вітаємо!

«Втішений, що люди кваліфіковані, порядні при-
ходять до керівництва обласними управліннями. 
Адже від керівника все-таки багато залежить. А 
Юрія я знаю давно і впевнений, що за його керівни-
цтва лісове господарство області розвиватиметь-
ся, незважаючи на економічні проблеми в держа-
ві і в галузі зокрема. Він вміє працювати і знає, що 
саме і як треба робити. До того ж, отримає відпо-
відну підтримку і від нас, колишніх його вчителів».

У відповідь на таку оцінку свого колишнього вчи-
теля Юрій Віталійович Болоховець запропонував 
Петру Івановичу Лакиді співпрацю лісівників-прак-
тиків та науковців для обміну досвідом на базі під-
приємств Чернігівського ОУЛМГ.

 За інформацією 
ДП «Добрянське лісове господарство»

4 серпня відсвяткував своє 60-річчя лісни-
чий Ріпкинського лісництва, заслужений пра-
цівник лісового господарства України Олек-
сандр Петрович Зогий.

Його лісовий шлях розпочався у Малинському 
лісовому технікумі. І перші самостійні професійні 
кроки юнак зробив у Білоцерківському лісгоспі на 
Київщині. Справжній чоловічий гарт молодий лі-
сівник отримав в армії у далеких 80-х. Непрості то 
були роки – Олександр служив в Афганістані.

Обпалений війною, він повернувся до отчого 
дому. І добрянські ліси, знайомі з дитинства, до-
помогли колишньому воїну повернутися до мир-
ної праці. Олександр Зогий у Чудівському лісництві 
трудився і помічником лісничого, й лісничим. Вечо-
рами ж сидів за книжками – заочно вчився в Укра-
їнській сільськогосподарській академії.

Згодом Олександр Петрович очолив Ріпкинське 
лісництво, яким керує вже 20 років. Нині це – друж-
ний, міцний колектив, один із лідерів у Добрян-
ському лісгоспі. Лісівники Сіверського краю ціну-
ють Олександра Зогого як совісну, доброзичливу 
людину, спеціаліста високого ґатунку. Він – відмін-
ник лісового господарства України, який має нема-
ло професійних та державних відзнак, серед яких 
– Почесна грамота Верховної Ради України. А торік 
став заслуженим лісівником України.

Його наполегливість, цілеспрямованість, почут-
тя відповідальності викликають велику повагу колег.

Вітаємо Вас, дорогий Олександре Петрови-Вітаємо Вас, дорогий Олександре Петрови-
чу, з 60-річчям! Зичимо Вам міцного здоров’я, чу, з 60-річчям! Зичимо Вам міцного здоров’я, 
миру і радості щодня, сімейного благополуччя, миру і радості щодня, сімейного благополуччя, 
поваги й шани від людей та довгих щасливих поваги й шани від людей та довгих щасливих 
років!років!

З повагою, лісівники Чернігівщини

Життя, Життя, 
присвячене лісуприсвячене лісу
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Виробнича нарада

Відкриваючи нараду в Чер-
нігівському обласному управ-
лінні лісового та мисливсько-
го господарства, заступник 
голови Державного агентства 
лісових ресурсів України Юрій 
Болоховець наголосив, що 
розпочинається велика робо-
та з інвентаризації лісів, і за 
п’ять-шість років лісівникам 
потрібно її успішно виконати. 
Треба зібрати всю важливу ін-
формацію про лісові ресурси 
держави. Це – досвід багатьох 
країн, і такі дані використову-
ються як основа для прийняття 
стратегічних рішень.

Про проведення рубок фор-
мування та оздоровлення лі-
сів у першому півріччі цього 
року на нараді розповів заступ-
ник начальника ОУЛМГ Володи-
мир Єленич. Він зазначив, що за 
цей час держлісгоспи провели 
рубки на площі 6,2 тисячі гекта-
рів та заготовили 187 тисяч ку-
бічних метрів деревини,  в тому 
числі рубки догляду проведені  
на площі  1,6  тис.га загальною 
масою 46 тис.куб.м. та санітарні 
рубки – 4,5 тис.га загальною ма-
сою 135 тис. куб.м.

Виконання планових показни-
ків із проведення вибіркових та 
суцільних санітарних рубок ста-
новить: по площі – 157% та по 

загальній масі – 177%. Зокрема, 
вибіркові санітарні рубки прове-
дені на площі 4,4 тисячі гектарів 
та заготовлено 130 тисяч кубіч-
них метрів деревини.

Зараз проводиться спіль-
на робота Чернігівської ОДА, 
ГУ Держгеокадастру в Черні-
гівській області та ЧОУЛМГ сто-
совно інвентаризації земельних 
ділянок, що не надані в користу-
вання і на яких росте ліс, та пе-
реведення їх у відповідну кате-

горію з можливістю наступної 
передачі лісокористувачам. Із 
цього приводу Юрій Болоховець 
підкреслив, що на землях запа-
су за 20-25 останніх років відбу-
лося природне заліснення. Тож 
ці землі необхідно зберегти та 
приєднати до державного лісо-
вого фонду. Це стане справою 
честі для лісівників. І Юрій Віта-
лійович разом із керівництвом 
Чернігівщини цю важливу робо-
ту вже розпочав.

Заступник начальника ОУЛМГ 
Олександр Жук розповів про ре-
алізацію експериментального 
проекту щодо проведення елек-
тронних аукціонів із продажу не-
обробленої деревини. Зараз усі 
лісогосподарські підприємства 
виконують вимоги цієї поста-
нови. Регулярно відбуваються 
квартальні та додаткові аукціони, 
двічі на місяць проводиться про-
даж деревини на біржових тор-
гах, забезпечено вільний доступ 
до наявних ресурсів для дерево-
обробного бізнесу. А найголовні-
ше – відбувається ринкове фор-
мування цін на лісоматеріали.

Лісівники Чернігівщини тепло 
привітали Юрія Болоховця з но-
вою посадою та побажали усіх 
гараздів.

За інформацією 
Чернігівського ОУЛМГ

Розпочинається інвентаризація лісівРозпочинається інвентаризація лісів
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Наука і практика

Проблема масового всихання дерев лісотвор-
них порід у насадженнях особливо хвилює і три-
вожить лісівників, науковців і практиків в останні 
роки. Цій гострій проблемі присвячені змістовні 
публікації як знаних вчених, так і виробничників. 
Масове всихання деревостанів перебуває в цен-
трі уваги і міжнародної наукової спільноти, яка 
багато зусиль докладає до діагностики збудни-
ків хвороб деревних порід, вивчення їхньої шкід-
ливості, селекції стійких клонів тощо.

Аномально посушливе літо 2010 року стало при-
чиною послаблення та всихання ялинових наса-
джень. Бо поверхнева коренева система ялини під 
час засухи не встигала повністю постачати в крону 
дерева необхідну кількість вологи, а випаровування 
її внаслідок високих температур відбувалося надто 
швидко. Отож ослаблені дерева ялини і стали об’єк-
том для нападу та масового розмноження вторин-
них шкідників, а саме короїда-типографа.

Такий комплекс чинників і призвів до масово-
го всихання ялинників в лісових масивах не тільки 
Новгород-Сіверського району, а й інших.

Як наслідок, з  2011 по 2017 роки в ДП «Нов-
город-Сіверське лісове господарство» зрубали 
і невідкладно заліснили 423,9 гектара загиблих 
ялинників. А між тим, ці ялинові насадження до мо-
менту загибелі   характеризувалися високими так-
саційними показниками. Наприклад, ліквідний за-
пас ялин  віком 60 років становив 350-500 кубічних 
метрів з діаметром дерев 28-32 сантиметри і ви-
сотою до 27 метрів. Правда, деякі ялини в окремих 
місцях зростання були уражені стовбуровими гни-
лями. Хоч зовні це і непомітно, та під час відводів 
рубок призводило до неправильного визначення 
технічної категорії придатності дерева.

Вирішили активно заліснювати всохлі ялинни-
ки. Зазначу, що підготовка ґрунту під лісові культури 
на ялинниках мала свої особливості:  кореневі лапи 
ялинових пнів ускладнювали нарізання борозен, 
особливо важко було витримувати чітку схему шири-
ни міжрядь. Тож в подальшому частково висаджува-
ли дерева без підготовки ґрунту. А це, в свою чергу, 
нині ускладнює догляд за лісовими культурами.

Визначили, що найбільш оптимальними дерев-
ними породами, які в умовах С2, С3 повноцінно за-

мінять ялину, є сосна звичайна з введенням рядів 
дуба звичайного, берези повислої, ясена ланцетно-
го задля створення мішаних лісових культур. Але, 
водночас зі створенням типових лісових культур з 
переважанням сосни, на окремих ділянках  ство-
рили і дослідні лісові культури за участю таких по-
рід, як модрина європейська, дуб звичайний, вільха 
чорна, деякі сорти енергетичної тополі.

Під час створення лісових культур на місці 
ялинників використовували такі схеми:

1)  традиційна схема 5рСз1рДз(або Бп,Яз) з роз-
міщенням 2,5х0,7 або 3х0,5

2) 4рДз3рСз;
3) 5рДз3рСз;
4) 10рДз+Яз+Гм;
5) 10рМдє+Лпд

За можливості на  ділянках залишали куліси лис-
тяних порід з переважанням дуба звичайного.

Діброви здавна становили значну частку лісів 
Новгород-Сіверщини, тому  по можливості там, де 
дозволяли умови, провели лісовідновлення на пло-
щі в 58,6 гектара з використанням дуба звичайного 
як головної породи. Вільху чорну використовували 
для посадки в заболочених місцях. Лісові наса-
дження з порід-інтродуцентів, а саме модрини єв-
ропейської, створювались на незначних територіях.

Сподіваємося, що створені нами лісові культури 
у майбутньому повноцінно замінять ялинові наса-
дження. Хоча кінцевий результат побачать наші діти 
та онуки.

Віталій СІДЬКО,
головний лісничий ДП «Новгород-Сіверське 

лісове господарство»

Замість всохлих ялинників виросте Замість всохлих ялинників виросте 
новий повноцінний лісновий повноцінний ліс
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Профспілкове життя

Захищати інтереси трудових колективівЗахищати інтереси трудових колективів

3 липня відбувся VI пленум обласного комі-
тету профспілки працівників лісового госпо-
дарства Чернігівщини, на якому розглянуто 
важливі питання. Зокрема, як виконувалася га-
лузева угода у колективах держлісгоспів торік 
та в першому півріччі цього року. На пленумі об-
рано делегатів на шосту звітно-виборну конфе-
ренцію Федерації профспілкових організацій.

Обговорювалося питання про оздоровлення ді-
тей лісівників у 2020 році. Наголошувалося: є змен-
шення темпів росту економічних показників порів-
няно з попереднім роком, але всі підприємства за 
результатами 2019-го стали прибутковими. Хоча 
середньомісячна заробітна плата знижується та 
зменшується чисельність працівників.

Окремо обговорювалося питання про законо-
проекти, які перебувають на розгляді у Верховній 
Раді. Законопроект № 2681 суттєво обмежує пра-
ва та гарантії діяльності профспілок, визначені на-
ціональним і міжнародним законодавством. Тож 
30 червня в усіх обласних центрах та в Києві Фе-
дерація профспілок України провела  вуличні ак-
ції з вимогою недопущення розгляду у Верховній 
Раді цього законопроекту. Наша обласна проф-
спілка лісівників теж взяла участь у цьому важли-
вому заході.

У роботі пленуму взяв участь і виступив началь-
ник Чернігівського обласного управління лісового 
та мисливського господарства Юрій Болоховець, 
який підкреслив, що профспілки повинні разом з 
адміністраціями держлісгоспів трудитися в одній 
упряжці і вирішувати всі питання стосовно праці та 
інших питань на виробництві. Дуже важливо, щоб 
у цей кризовий період лісове господарство роз-
вивалося і поповнювалося молодими спеціаліста-
ми. Потрібно обов’язково зберегти робочі місця та 
трудові колективи, і щоб у наших лісівників була до-
стойна заробітна плата. Управління спільно з обко-
мом профспілки лісівників належно працюватиме 
над вирішенням усіх проблем на благо людей.

Наталія КУДЛАСЕВИЧ,
голова Чернігівського 

обкому профспілки працівників
лісового та мисливського господарства
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Ювілеї

Наше підприємство було створене в дале-
кому 1925 році. У різний час працювали знані 
в лісовій галузі (не лише Чернігівщини, а й усі-
єї України!) фахівці: легендарний Іван Степано-
вич Іжевський, який 20 років очолював обласне 
управління лісового та мисливського господар-
ства (це було у 50-60-х роках); Віктор Петрович 
Чигринець, котрий 15 років працював директо-
ром нашого лісгоспу, а зараз очолює Сумське 
обласне управління. 

Також свій трудовий шлях розпочинав у Прилу-
ках Іван Олексійович Горохівський, який працював 
майстром в Ічнянському цеху переробки, а Валерій 
Григорович Лозицький згодом був там начальни-
ком. Очолював наше підприємство і заступник голо-
ви Державного агентства лісових ресурсів України 
Юрій Віталійович Болоховець.

Наше підприємство пройшло нелегкий шлях ста-
новлення разом із незалежною Україною. Однак і 
нині, попри всі економічні негаразди в галузі, підпри-
ємство прагне триматися на плаву. Зараз тут працює 
150 лісівників. Підприємство об’єднує сім лісництв, 
його володіння розкинулися в Ічнянському, Варвин-
ському, Срібнянському та Прилуцькому районах.

Прилуцький державний лісовий фонд – порівня-
но невеликий, нещодавно він становив 22,5 тисяч 
гектарів. Але, починаючи з 2000-х, площа підприєм-
ства збільшується, поповнюючись новими висадже-
ними лісами на землях, непридатних для сільсько-
господарського використання.  

Сьогодні прилуцькі лісівники значну увагу приді-
ляють побічному користуванню лісом. Вони заготов-
ляють бруньки берези, цвіт липи, звіробій, ехінацею 
та березовий сік. І рекреація стала одним із напрям-
ків нашої лісогосподарської діяльності. У кожному 
лісництві оснащені всім необхідним рекреаційні міс-
ця для здорового відпочинку земляків. 

Прилуцькі лісівники дбають і про свою молоду 
зміну, плекаючи її в учнівських лісництвах. Вихованці 
колективу юних природолюбів з Лісовосорочинської 
середньої школи опановують лісівничі професії на 
базі Кам’янського лісництва. Тут створений «зеле-
ний патруль», знаний як багаторічний переможець 
всеукраїнських зльотів, котрий очолює вчитель хімії 
та біології Тетяна Горбач. 

Зичу всьому нашому трудовому колективу, а та-
кож ветеранам нашого підприємства та вихованцям 
учнівських лісництв здоров’я, добробуту, любові, 
щастя, удачі, миру, усіх гараздів! Щоб наш колектив 
зберігся, завжди мав роботу і прилуцькі славилися 
на всю Україну. І щоб через п’ять років усі разом ми 
зібралися й відсвяткували столітній ювілей! 

Андрій ДАНЬКО,
директор ДП «Прилуцьке лісове

господарство»

Прилуцькому лісгоспу – 95 років! Прилуцькому лісгоспу – 95 років! 
Щиро вітаю своїх колег, а також ветеранів лісової галузіЩиро вітаю своїх колег, а також ветеранів лісової галузі
 зі знаменною подією – 95-літтям Прилуцького лісгоспу!  зі знаменною подією – 95-літтям Прилуцького лісгоспу! 



16 № 3 (55), 2020 р.

     Лісокультурне виробництво

Протипожежні заходи

Об’єднаними зусиллями Об’єднаними зусиллями 
захистимо ліси від пожежзахистимо ліси від пожеж

Спекотні липневі дні наповнюють трудові 
будні лісівників тривогами і турботами. Адже, 
не приведи Господи, хтось кине знічев’я не-
допалок в лісі чи дітвора розкладе багаття не-
подалік лісового масиву… І піде тоді гуляти 
«червоний півень» на повну силу, спопеляючи 
найдорожче багатство Сіверського краю.

Щоб професійно протистояти лихові, слід, на 
думку добрянських лісівників,  об’єднати зусилля і 
працівників лісгоспу, і надзвичайників, і працівни-
ків правоохоронних органів з широкою громадсь-
кістю. А ще – невтомно пропагувати серед насе-
лення правила протипожежної безпеки, особливо в 
таку спекотну пору, яку зараз переживаємо.

Щоб реалізувати цю мету в площині практичних 
дій, 3 липня в кварталі 107 Ріпкинського лісництва 
відбулися спільні тактико-спеціальні навчання з га-
сіння пожежі в лісовому масиві.

Участь у тренуванні взяли працівники лісової 
охорони ДП «Добрянське лісове господарство» 
і працівники Ріпкинського районного відділення 
управління ДСНС у Чернігівській області. Керува-
ли тренуванням головний інспектор районного від-
ділення УДСНС у Чернігівській області Ігор Кисіль,  
головний лісничий ДП «Добрянське лісове госпо-
дарство» Денис Землянко, а також лісничий Ріпкин-
ського лісництва Олександр Зогий та інженер з охо-
рони і захисту лісу Дмитро Кульгейко.

Варто наголосити, що у Добрянському лісгоспі у 
цьому році створено 250 кілометрів мінералізова-
них смуг і проведено догляд за ними протяжністю 
в 500 кілометрів. До того ж, в лісовому масиві пе-

рекриті позапланові дороги і розміщено в достатній 
кількості наочної агітації, білбордів, інших інформа-
ційних матеріалів. Не забувають лісівники  постійно 
звертатися і до населення через засоби масової ін-
формації із закликами поводитися в лісі так, як того 
вимагають правила пожежної безпеки. Адже ліс – 
наше спільне багатство.

За інформацією 
ДП «Добрянське лісове господарство»

Ось тому в ДП «Семенівське лісове господарство»  саме руб-
кам догляду приділяють неослабну увагу. Бо розуміють, що це 
– необхідний  комплекс заходів, спрямованих на  створення 
оптимальних  умов  для  зростання деревостану.

Лісівникам відомо й те, що рубки догляду поділяються на декіль-
ка видів, кожен із яких має свою мету, характер, спосіб виконання. 
Саме  під час проведення вибірки  гірших дерев стає більш динаміч-
ним розвиток кращих  у насадженні, покращується його породний 
склад, збільшується приріст, формується стовбур,  більш розвине-
ною стає крона дерева.

Отож, річний обсяг рубок догляду у нашому лісгоспі сягає 166  і 
більше гектарів. За сім місяців нинішнього року вже виконали 64 від-
сотки від запланованого або 106 гектарів.

Найбільше в лісових масивах проведено освітлень та прочисток – 
відповідно  32 та 46 гектарів.

Михайло ВОЛК, 
ДП «Семенівське лісове господарство»

Рубки догляду – ефективний засіб поліпшення деревостанівРубки догляду – ефективний засіб поліпшення деревостанів
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До пожежонебезпечного періоду

Лісівники провели спільні навчання Лісівники провели спільні навчання 
з вогнеборцямиз вогнеборцями

З настанням тепла у лісівників додається 
роботи, – розпочинається пожежонебезпеч-
ний період у лісі. А як відомо, пожежа в лісі 
– біда для країни! Тож у цей час максималь-
на увага працівників лісової галузі прикута до 
охорони лісу від пожеж.

24 червня в кварталі 115 Кам’янського лісни-
цтва   відбулися спільні тактико-спеціальні нав-
чання з гасіння пожежі в лісовому масиві. Участь 
у тренуванні взяли працівники лісової охорони ДП 
«Прилуцький лісгосп» та працівники Прилуцького 
МРВ управління ДСНС у Чернігівській області.

Кам’янське лісництво для тренувань було об-
рано невипадково – це приміська зона районно-
го центру, яка характеризується високою пішо-
хідною активністю. Крім того, там зростає значна 
частина молодих хвойних насаджень, які є осо-
бливо вразливими під час пожежонебезпечного 
періоду.

Головне завдання, яке стояло перед учасника-
ми навчань, – перевірити готовність працівників 
лісової охорони та рятувальників до спільних дій 
у разі виникнення лісової пожежі й вдосконалити 
навички проведення гасіння лісових пожеж, від-
працювати практичні дії з виявлення та гасіння за-
горань в лісах.

На навчаннях були продемонстровані різні ме-
тоди боротьби з вогнем та перевірено боєздат-
ність спеціалізованої техніки, готовність особо-
вого складу до всіх необхідних дій на випадок 
виникнення лісових пожеж в природних екосисте-
мах.

«Команда лісівників працює в цьому напрямку 
професійно й відповідально. У цьому році ство-
рено 90 км мінералізованих смуг  та проведено 
догляд за ними протяжністю 310 км, позаплано-
ві дороги перекриті, в достатній кількості нагляд-
ної агітації, білбордів, постійно звертаємося до 
населення та в засоби масової інформації. Тож, 
«тримаючи руку на пульсі», робота  в напрямку 
недопущення вогню в лісі протягом всього по-
жежонебезпечного періоду проводиться по-
стійно», – зазначив директор ДП «Прилуцький 
лісгосп» Андрій Данько.

Злагодженість спільних дій лісівників та ряту-
вальників – запорука вчасної ліквідації пожежі, з 
мінімальними втратами для природи й господар-
ства. Тому закликаємо громадян не нехтувати 
правилами поведінки в лісі. Адже необачно кину-
тий недопалок, іскра від багаття,  пустощі з вог-
нем можуть стати причиною масштабних лісових 
пожеж, які надзвичайно важко ліквідувати.

За інформацією 
ДП «Прилуцьке лісове господарство»
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Наука і ліс

У Східному Поліссі спалах масового роз-
множення верхівкового короїда Ips acuminotus 
Gum., який протягом останніх років нарощував 
чисельність та обумовлював відмирання чис-
ленних дерев в осередках всихання в соснових 
насадженнях, сповільнився. Від початку появи 
перших поодиноких осередків всихання проце-
си їх поширення та розвитку спалаху розмно-
ження стовбурових шкідників перебували під 
пильним багаторічним моніторингом науков-
ців ДП «Новгород-Сіверська лісова науково-до-
слідна станція».

Детальні лісопатологічні дослідження за дина-
мікою поширення осередків всихання у соснових 
насадженнях проводили у різних частинах терито-
рії Східного Полісся, щоб отримувати загальну кар-
тину стану проблеми в регіоні. Було відібрано до-
слідні лісогосподарські підприємства за ступенем 
поширення переважаючого типу всихання в сосня-
ках їхнього лісового фонду: низький (переважно 
поодинокі та групові осередки) – ДП «Новгород-Сі-
верський лісгосп», середній (групові та куртин-
ні осередки) – ДП «Корюківський лісгосп» та ви-
сокий (куртинний та суцільний тип всихання) – ДП 
«Добрянський лісгосп» та ДП «Остерський військо-
вий лісгосп» Чернігівського ОУЛМГ. Дослідження 
інтенсивності поширення всихання проводили за 
госпдоговірною тематикою на прокладених лісо-
патологічних маршрутах у соснових масивах з оз-
наками та осередками відмирання дерев, на за-
кладених постійних та тимчасових пробних площах 
в осередках всихання. Для визначення видово-
го складу, популяційних показників та чисельності 
наявних стовбурових комах в осередках всихан-
ня здійснювали періодичні подекадні обліки у ви-
ставлених феромонних пастках та відбір палеток та 
зразків деревини з різних частин стовбурів заселе-
них модельних дерев.

У першу чергу, затухання спалаху розмножен-
ня верхівкового короїда є результатом впливу абі-
отичних чинників природного середовища лісових 
екосистем. Відповідно до проведених досліджень, 
критичними для поширення популяцій верхівково-
го короїда виявилися зміни метеорологічних умов 
у 2019 році. Посушливі умови, які створили спри-
ятливе середовище для розмноження короїдів в 
ослаблених сосняках протягом вегетаційних пері-
одів 2016-2018 років, змінилися на протилежні. По-
годні умови поліпшилися у 2019 році і були неспри-
ятливими для успішної зимівлі короїдів та їхнього 
подальшого розвитку в період масового льоту. Пе-
ревищення багаторічної норми опадів за пониже-
ного температурного режиму на початку вегетаці-
йного періоду зумовили відновлення достатнього 
водозабезпечення дерев з активізацією та поси-
ленням смоловиділення, що інтенсивно перешкод-
жало спробам заселення дерев. Завдяки інтен-

сивному смоловиділенню відбувалося заливання 
живицею материнських та личинкових ходів разом 
із дорослим імаго. У результаті вже після зимівлі 
2018-2019 рр. смертність жуків, які впали в зимову 
діапаузу, становила майже 80%. Початок 2020 року 
також був подібним за метеорологічними умовами 
до попереднього року та несприятливим для роз-
витку популяцій короїдів.

В результаті протягом останніх двох років (2019-
2020 рр.) чисельність популяцій короїдів істотно 
зменшилась із утворенням лише поодиноких та 
групових осередків. За результатами визначення 
популяційних показників верхівкових короїдів на 
модельних деревах кількість жуків молодого поко-
ління, які успішно завершували свій розвиток і ви-
літали з-під кори заселених дерев (продукція), сут-
тєво знизилась. Якщо протягом 2017-2018 рр. вона 
досягала 100 шт./дм2 площі стовбура заселено-
го дерева, то у 2019-2020 роках не перевищувала 
30 шт./дм2. Зменшилась і зона заселення на стов-
бурі сосен, яка локалізувалась виключно у районі 
тонкої кори верхньої частини крони поодиноких де-
рев.

Це підтверджується кількістю виловлених жуків 
у феромонних пастках. Під час їх весняного масо-
вого льоту на піку спалаху розмноження у ДП «До-
брянський лісгосп» з найбільшим ступенем поши-

Верхівковий короїд відступає Верхівковий короїд відступає 
у сосняках у сосняках ССхідного хідного ППоліссяолісся
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     Червона книга України

Вітаємо!

З Днем народження!З Днем народження!

рення всихання в регіоні вона сягала 
370 шт. (в середньому 280 шт.) на 1 
пастку за декаду, а у 2020 році – не 
більше 250 шт. (в середньому 120 
шт.) на пастку.

Зниженню чисельності корої-
дів у соснових лісах також сприя-
ло своєчасне проведення вибірко-
вих санітарних рубок з вилученням 
свіжозаселених дерев в осередках 
всихання. За статистичними дани-
ми Чернігівського ОУЛМГ, обсяги 
санітарних рубок соснових дере-
востанів з осередками всихання 
упродовж 2017-2019 років станови-
ли від 12,5 до 17,1 тис. га (6-8% від 
їхньої загальної площі).

Особливу роль у зменшенні по-
пуляцій короїдів відіграли природні 
вороги-ентомофаги, які збільшува-
ли свою кількість на тлі накопичен-
ня чисельності своєї здобичі. Від-
повідно до загальноекологічної 
закономірності розмноження та 
збільшення чисельності популяції 
ентомофагів відбувається з певним 
запізненням відносно ксилофагів. 
Тобто, коли чисельність популяції 
короїда досягає максимуму, енто-
мофаги ще не в змозі охопити всю 
кормову базу з короїдів, які продов-
жують знищувати деревостан. Зо-
крема, чисельність мурахожуків, 
або «короїдних вовків», привабле-
них численною здобиччю з вилов-
лених короїдів у феромонних паст-
ках, станом на середину 2020 року 
зросла у 4 рази проти їхньої кілько-
сті у попередні роки.

І. В. ПОРОХНЯЧ,
к. с.-г. н., старший 

науковий співробітник
ДП «Новгород-Сіверська 
лісова науково-дослідна 

станція» УкрНДІЛГА

Увесь колектив лісівників щиро вітає Увесь колектив лісівників щиро вітає 
Наталію Демочку із ювілеєм!Наталію Демочку із ювілеєм!

Шановна Наталіє Василівно, ми пишаємося, що працюємо з 
вами пліч-о-пліч, адже Ви – не просто справжній професіонал у сво-
їй справі, а ще й добра та чуйна людина, до якої можна звернутися і 
за порадою, і за теплим словом.

Тож нехай Ваше життя буде наповнене чудовими подіями і пов-
ною гамою добрих відчуттів! Нехай міцне здоров’я дозволить відчу-
вати прекрасне, а минулі роки стануть не відміткою віку, а лише ста-
жем мудрості і досвіду. Нехай поруч з Вами завжди ходить удача, а 
сонце щастя і добра освітлює кожен день Вашого життя!

З повагою – колектив ДП «Ніжинський лісгосп»

Під час обстеження ділянок,  за-
планованих лісовпорядкуванням під 
суцільну рубку, працівники ДП «Семе-
нівське лісове господарство» неспо-
дівано натрапили на місце зростання 
лілії лісової (Lilium martagon L.).

Ця рідкісна рослина-квітка занесе-
на до Червоної книги України та охорон-
них списків деяких європейських країн. 
Вона – єдиний вид лілій в природній фло-
рі України.

Виявлена лісівниками мікропопуляція 
з десятка рослин є невластивою для на-
ших лісів, бо переважно така лілія зустрі-
чається поодинокими особинами.

Осередок лілії лісової занесено до 
книги обліку червонокнижних видів. Тож 
відтепер на цій ділянці лісгосп не здійс-
нюватиме господарських заходів, які мо-
жуть зашкодити існуванню такого рідкіс-
ного виду рослин.

Михайло ВОЛК, 
ДП «Семенівське лісове господарство»

У семенівському лісі натрапили У семенівському лісі натрапили 
на місце зростання рідкісної ліліїна місце зростання рідкісної лілії
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Для озеленення сіл і містВтрата

Не стало Не стало 
В’ячеслава В’ячеслава 
КурилкиКурилки

Після важкої хвороби на 47 
році обірвалося життя головного 
спеціаліста, мисливствознавця 
відділу мисливського господар-
ства Чернігівського ОУЛМГ В’я-
чеслава Юрійовича Курилка.

Він закінчив Запорізький держав-
ний університет за спеціальністю бі-
олог-мисливствознавець. Працював 
мисливствознавцем Чернігівської 
районної організації УТМР, а потім 
перейшов в обласну організацію 
Українського товариства мислив-
ців та рибалок. А з 2006 року і до ос-
таннього дня працював в обласному 
управлінні лісового та мисливсько-
го господарства. Був провідним, го-
ловним спеціалістом, начальником 
відділу мисливського господарства.

Ми, лісівники та мисливці Черні-
гівщини, знаємо В’ячеслава Юрійо-
вича як високопрофесійного фахів-
ця, який увесь час піклувався про 
збереження флори і фауни Приде-
сення, за що був неодноразово на-
городжений почесними грамота-
ми та подяками голови Державного 
агентства лісових ресурсів України.

Висловлюємо щире співчуття 
рідним В’ячеслава Курилка. Хай зем-
ля йому буде пухом.

Лісівники та мисливці 
Чернігівщини

Декоративне розмаїття – Декоративне розмаїття – 
на будь-який смакна будь-який смак

Вже понад десяток років ДП «Семенівське лісове госпо-
дарство» вирощує різноманітні декоративні породи лісових 
культур. Асортимент налічує більше тридцяти видів. Це туя 
західна пірамідальна, куляста, вересоподібна, ялівець зви-
чайний пірамідальний, ялівець горизонтальний, козацький, 
пістряволистий, ялівець скельний, ялівець китайський, ки-
парисовик, ялина  гніздовидна, ялина канадська «Коніка», 
тис ягідний, самшит вічнозелений, верба Матсудана, фун-
дук, барбарис Тунберга, бересклет Форчуна, спірея Ван Гут-
та, спірея японська, пухиреплідник червонолистий, форзи-
ція, бирючина звичайна.

Більшість декоративних видів хвойних та листяних порід краще 
розмножувати живцями. Тільки так можна точно передати колір та 
форму рослини. Живцювання проводять на початку сокоруху на-
весні та  на початку липня. Цей   процес потребує певних навичок 
та терпіння. Підготовлені живці замочуємо у розчини стимулято-
рів коренеутворення, потім висаджуємо у парники і  лише через 
рік  отримуємо живець з корінням, який висаджуємо в горщик або 
в розсадник.

Далі  протягом 3-5 років  рослинки потребують уваги не мен-
ше, ніж  малі діти. Своєчасне прополювання, полив, регулярне 
підживлення роблять свою справу, і тоді вже отримуємо стандарт-
ні саджанці, які будуть радувати власників садиб та відвідувачів 
парків і скверів у багатьох населених пунктах.

У Блешнянському та Семенівському лісництвах найбільш ак-
тивно займаються живцюванням декоративних порід. Щороку ви-
рощують понад  п’ять тисяч саджанців.

Михайло ВОЛК, 
ДП «Семенівське лісове господарство»
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Екологічними стежками

Ми вже розповідали про знаходження та 
природозаповідання багатовікових дерев, 
зокрема на колишньому хуторі Бурковщина у 
с. Коробки та дубів у с. Лизунова Рудня. А ось 
нещодавно ми разом з екологом Віктором Іва-
новичем Бабенком та учнями Ріпкинської гім-
назії імені Софії Русової провели обстежен-
ня виявлених чотирьох багатовікових дубів, які 
зростають у 88 лісовому  кварталі урочища Дя-
кова гора Ріпкинського лісництва. 

Для читачів зазначимо, що багатовіковими нази-
вають дерева (переважно дуби та сосни), вік яких 
досяг ста і більше років. Зауважимо, що наразі в 
Україні проводиться облік (створюється кадастр) 
таких дерев. Тож виявлення, обстеження та визна-
чення  біометричних показників, сучасного еколо-
гічного стану багатовікових дерев є актуальним. До 
речі, згадані  дерева не значаться у переліку тери-
торій природно-заповідного фонду  Ріпкинського 
району.

Тож познайомимо ближче наших читачів з  ду-
бами-красенями згаданого урочища. Насамперед 
цікавим є те, що чотири дуби ростуть симетрично, 
тому загадкою залишається їх поява. Можна було б 
гадати, що вони виросли від одного материнського 
дерева, але ж дуби, на відміну від берізок, не утво-
рюють  бокових вегетативних пагонів. Залишається 
припустити, що чиясь добра рука посадила чотири 
жолуді, які так гарно прижилися і виросли в могутні 
дерева, або ж життя дубам дали жолуді, що так вда-
ло впали в землю з колишнього дерева. Як відомо, 
сто і більше років по тому в наших лісах зростало ба-
гато листяних дерев, особливо дубів. 

Та повернемося до наших красенів. Для цікаво-
сті читачів – результати обстеження. Висота дубів 
сягає понад 30 м, довжина кола (обхват стовбура) 
на висоті 130 см складає  195-197 см. Діаметр стов-
бурів – 66-67 см відповідно. Вік дерев згідно при-
йнятих методик визначення віку дерев  складає 
150-157 років. Отже, це ще порівняно молоді дуби.

За шкалою санітарного стану згідно Санітарних 
правил в лісах України вікові дерева  не є ослабле-
ними (пошкодженими). Лише на одному дереві з 
північно-західної сторони визначається морозобій-
на тріщина розміром до 3-х метрів, що завдає не-
значного пошкодження (5%) стовбуру. На деревах 
до висоти 12 м зростають епіфітні мохи та лишай-
ники. Дуби  плодоносять, мають щорічний верхівко-
вий приріст до 22 см. Сприяли тому мабуть і еколо-
го-едафічні фактори.

Згідно шкали оцінки життєвості дерев (Саве-
льєва, 1975 р.) сучасний стан досліджених дерев 
можна охарактеризувати як дерева, що перебува-
ють на   початковій стадії періоду найбільшого рос-
ту, тобто мають високий (V) бал життєвості. За на-
шими дослідженнями, багатовікові дуби в урочищі 
Дякова Гора характеризуються високим рівнем де-

коративності – 5 балів за шкалою за О.А. Калінічен-
ко (2003).

Досліджувані  дерева не уражені борошнистою 
росою дуба, бурою та білою плямистістю. Слідів від 
уражень грибковими хворобами,  дупел, сухих гі-
лок  та пошкоджень кори  не виявлено. Ймовірно, 
це пов’язано з солітерним (поодиноким) і досить 
далеким розташуванням дерев від дубових наса-
джень. У лісовому масиві переважають такі культу-
ри, як сосна звичайна  та береза бородавчаста, які 
не вражаються збудниками зазначених захворю-
вань дуба. Під кроною у трав’яному покриві перева-
жають зірочник ланцетолистий та папороть орляк 
звичайний. Моховий ярус відсутній. 

З метою збереження багатовікових  дубів в уро-
чищі Дякова Гора Ріпкинського лісництва їх доціль-
но оголосити ботанічною пам’яткою природи міс-
цевого значення. 

Отже, дійсно Ріпкинщина вражає  природними 
знахідками, що збереглися, потребують вивчення 
та збереження для нинішніх і прийдешніх поколінь.

Минали роки, десятиліття, а чотири дуби-брати 
росли і продовжують рости, не заважаючи, не  за-
тінюючи  один одного, діляться сонячним  світлом 
і вологою, протидіють зливам і бурям. Вони  міц-
но тримаються корінням землі і ростуть на радість 
всім, хто бажає помилуватися їх красою і величчю. 

Повчитися б нам, людям,  у матінки-природи єд-
ності й згуртованості, бо в тих дубів – сила і міць 
землі. 

Володимир ПОПРУГА,
вчитель Ріпкинської гімназії 

імені Софії Русової, краєзнавець

Багатовікові дуби в урочищі Дякова Гора: Багатовікові дуби в урочищі Дякова Гора: 
Ріпкинщина, що дивуєРіпкинщина, що дивує
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У День знаньВітаємо!

Карантин вплинув на на всі сфери життя. Ще 
із весни школярі змушені були здобувати знан-
ня дистанційно. На перше вересня чекали усі: і 
батьки, і вчителі, і учні.

Зі святковим настроєм вперше переступили 
поріг шестеро першокласників Пакульської  за-
гальноосвітньої школи I-III ступенів Чернігівсько-
го району. Останній перший дзвоник пролунав для 
п’ятьох  випускників цього навчального закладу. В 
очах учнів першого класу – допитливість та радість, 
а у випускників – уважність та погляд у майбутнє. 

Вже стало доброю традицією для лісівників дер-
жавного підприємства «Чернігівське лісове госпо-
дарство» вітати учнів Пакульської школи зі святом 
початку навчального року. В День знань для лісів-
ників двері навчального закладу відкрив директор 
школи Олег Дацюк. 

Із привітаннями та подарунками завітав до шко-
ли  головний лісничий ДП «Чернігівський лісгосп» 
Вадим Фесюн. Першокласники та учні випускно-
го класу отримали спортивне спорядження від під-
приємства. 

 «Від лісового господарства вітаю учнів першо-
го класу, які вже стали частиною шкільної родини. 
А випускникам бажаю свідомо обрати професію та 
вже сьогодні починати готуватися до зовнішнього 
незалежного оцінювання», – звернувся до учнів го-
ловний лісничий Вадим Фесюн.

День знань 1 вересня святкує і Пакульське 
шкільне лісництво. Після літніх канікул двері для за-
нять відкрив просторий кабінет. 

 «Серед учнів одинадцятого класу приємно ба-
чити вихованців Пакульського шкільного лісництва. 
Це активні та працьовиті школярі», – говорить го-
ловний лісничий. Запрошення на екскурсію в шкіль-
не лісництво отримали і першокласники. 

Пакульське шкільне лісництво через віки стало 
невід’ємною частиною школи, місцевої громади та 
лісництва.  Дорослі передають свої знання, уміння 
та навички наступному поколінню. Адже саме су-
часним дітям в майбутньому будувати країну, збе-
рігати та відновлювати надбання людства – ліс.

За інформацією 
ДП «Чернігівський лісгосп»

Пакульських школярів Пакульських школярів 
привітали лісівникипривітали лісівники

Конференція трудового колективу, голов-
ним питанням якої було затвердження ново-
го керівника на найближчі роки, пройшла 
і в ННІ лісового і садово-паркового госпо-
дарства. В її роботі також взяв участь рек-
тор Станіслав Ніколаєнко.

Відзначивши те, що колектив інституту най-
старіший в нашому університеті і є взірцем спів-
праці з виробничниками, державними структура-
ми, розвитку наукової і навчальної бази, ректор 
висловив сподівання на подальший позитивний 
розвиток ННІ та представив делегатам кандида-
туру керівника. Ним став доктор сільськогоспо-
дарських наук, професор Петро Лакида, який 
віддав чи не все життя становленню і розвитку 
лісівничого факультету та інституту.

Претендент коротко представив, що зробле-
но за минулі п’ять років, і чітко визначив, куди 
має йти колектив далі. А дороговказом слугува-
тиме програма розвитку університету «Голосіїв-
ська ініціатива – 2025».

На підтримку Петра Лакиди виступили голо-
ва Держлісагентства України Василь Кузьович, 
завідувач кафедри ботаніки, дендрології та лі-
сової селекції Юрій Марчук та інші. Хоча загаль-
не схвалення так і витало в залі: всі 72 делега-
ти конференції одностайно підтримали нового 
директора. Враховуючи це, відповідний наказ 
на призначення терміном на п’ять років рек-
тор Станіслав Ніколаєнко підписав безпосеред-
ньо в залі.

Приємними нюансами конференції стало 
вручення відзнак: професору Роману Васили-
шину ректор передав почесну грамоту Мініс-
терства освіти і науки України, а Наталії Бузь-
ких – диплом заслуженого працівника НУБіП.

Валентин ОБРАМБАЛЬСЬКИЙ

ННІ лісового ННІ лісового 
і садово-паркового і садово-паркового 
господарства знову господарства знову 
очолив Петро Лакидаочолив Петро Лакида
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     Наша громада

Вітаємо!

І. О. Горохівському – 65!І. О. Горохівському – 65!

У  Добрянській об’єднаній територі-
альній громаді 4 вересня за участю се-
кретаря селищної ради Світлани Биць-
ко, директора ДП «Добрянське лісове 
господарство» Івана Горохівського, го-
ловного інженера В’ячеслава Киченка 
та головного лісничого Дениса Землян-
ка  проведено реконструкцію місцевого 
футбольного майданчика.

Ось що розповів директор ДП «До-
брянське лісове господарство» Іван Горо-
хівський про значення цього спортивного 
об’єкта для селища: 

– Цей об’єкт вкрай важливий, бо і до-
рослі, а особливо молодь, дбаючи про своє 
здоров’я,  приходять сюди, щоб підтриму-
вати фізичну форму на належному рівні. 
Тоді і в праці, і в навчанні будуть успіхи.

Під час реконструкції встановили нову огорожу, відновили ігрове покриття, провели зварювання 
футбольних воріт, оновили захисну сітку і пофарбували всі конструкції. Тепер стадіон повністю під-
готовлений і може приймати як учасників спортивних змагань, так і їхніх численних вболівальників. 
Тут  зможуть проводити дозвілля і школярі, і всі жителі селища. Так збережемо місцеві футбольні 
традиції,  постійно  залучаючи  до спорту молодь.

До речі, цей  стадіон побудований ще у 2006 році за підтримки президента місцевого футболь-
ного клубу «Полісся» Івана Чауса та директора ДП «Добрянське лісове господарство» Івана  Горо-
хівського.

Тому відновлення стадіону вкрай важливе для спортивного життя громади, адже саме тут від-
буваються міні-футбольні матчі, тренуються дитячі і юнацькі команди.

За інформацією ДП «Добрянське лісове господарство»

Завдяки активній підтримці лісівників Завдяки активній підтримці лісівників 
у Добрянці капітально відремонтували стадіону Добрянці капітально відремонтували стадіон

Уся лісівнича громада Чернігівщини, а також 
наші добрі сусіди-лісівники зі славної Гомельщини 
шлють у повнозерний день Вашого 65-річчя най-
палкіші вітання і сердечні побажання добра, щастя, 
міцного здоров’я, незгасної енергії Вам, наш лісів-
ничий генерале, заслужений лісівник України, ша-
новний Іване Олексійовичу! 

Саме Ви стояли біля витоків заснування нашого 
часопису «Ліси Чернігівщини», 55-тий номер якого 
берете до рук і який сьогодні разом із читачами та-
кож сердечно вітає Вас зі славним ювілеєм!

З роси і води Вам на довгі літа, З роси і води Вам на довгі літа, 
дорогий ювіляре!дорогий ювіляре!

Колеги та друзі
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Новини із Семенівських лісів

Оберігають рідкісні рослиниОберігають рідкісні рослини

Вихованці Семенівського учнівського лісни-
цтва на літніх канікулах часу не гають. Вже шо-
стий рік вони під керівництвом педагога Се-
менівської ЗСО №1 Галини Хулап проводять 
моніторинг рідкісних видів рослин в лісових 
насадженнях заповідного урочища місцевого 
значення Базарна Роща.

У серпні тут знайшли і тепер досліджують чо-
тири нові локації Астрагала піщаного (Astragalus 
arenarius L), який є вразливим видом і занесений до 
Червоної Книги України.

За інформацією 
ДП «Семенівське лісове господарство»

Костобобрівське лісництво державного під-
приємства «Семенівське лісове господарство» 
є одним із осередків активного життя і зайнято-
сті сільчан на території Олександрівського ста-
ростинського округу.

У колективі лісництва трудиться одинадцять лі-
сівників. А його виробничий комплекс  розташо-
ваний у приміщенні колишнього дитячого садка  
населеного пункту Угли-Завод.  Перед тим, як за-
селитися туди, лісівники капітально відремонтува-
ли це приміщення.

Ось вже майже сім років очолює лісництво ди-
пломований працівник лісового господарства Ми-
кола Куксенко (на знімку).

Микола Олександрович з 2009 по 2012 рік поєд-
нував навчання з роботою в різних структурних під-
розділах Семенівського держлісгоспу. І  сім років 
тому став одним із наймолодших лісничих держпід-
приємства.

Після призначення на посаду він, мешканець Се-
менівки, придбав хату в селі і, як мовиться, пустив 
тут коріння: одружився і  вже синочкові три роки. 
Живе молода родина лісничого звичайним сіль-
ським життям. Для душі Микола Куксенко займа-
ється ще й бджільництвом, полюванням та рибаль-
ством, полюбляє їздити верхи…

Нині, коли віддалені села переживають не кращі 
часи, дуже важливо, щоб у селі була робота і зали-
шалася молодь. Тоді сільська глибинка не занепа-
датиме, а отримає шанс на виживання.

 Лісничий з віддаленого села Лісничий з віддаленого села



Змагання

22-24 серпня в урочищі Рокитна долина, що у 
с. Сальне Ніжинського району Чернігівської об-
ласті, відбувся міжобласний фестиваль мислив-
ства. 25 команд з різних куточків України бороли-
ся за першість у змаганнях з компакт-спортингу та 
активно долучалися до конкурсів на кращу мис-
ливську страву, кращу мисливську настоянку, 
кращу мисливську садибу.

Окрім того, на фестивалі кожен міг взяти участь 
у розіграші призів від спонсорів та позмагатися за 
звання Містер Кубку та Діана Кубку. Діти також не 
залишилися поза увагою – з ними працювали ані-
матори. Також наймолодші учасники заходу ма-
лювали природу рідного краю та вчилися влучно 
стріляти по мішенях, за що наприкінці отримали по-
дарунки.

Організатором фестивалю, а також його натх-
ненником став президент Федерації мисливського 
біатлону України Ігор Калініченко.

Колектив Ніжинського лісгоспу також брав ак-
тивну участь у змаганнях та конкурсах. Окрім того, 
ніжинські лісівники виступили і співорганізатора-
ми фестивалю, адже надавали всебічну допомогу у 
облаштуванні території та інших організаційних мо-
ментах.

«Основна подія фестивалю – змагання учасни-
ків. А головна мета полягала у популяризації мис-
ливства як інструменту примноження тваринного 
світу, історико-культурної спадщини нашого наро-
ду та здорового способу життя й харчування. Саме 
такі фестивалі є надзвичайно популярними в краї-
нах Євросоюзу. Тож сподіваюся, що оновлення ві-
тчизняної мисливської культури на європейський 
лад вже незабаром посприяє відродженню галу-
зі в цілому та утвердженню заслуженого визнан-
ня українського мисливця одним з головних за-
хисників природи!», – наголосив заступник Голови 
Державного агентства лісових ресурсів України 
Юрій Болоховець.

За інформацією 
ДП «Ніжинське лісове господарство»

На Чернігівщині відбувся На Чернігівщині відбувся 
V Літній кубок мисливських традиційV Літній кубок мисливських традицій
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Багатовікові дуби в урочищі Дякова Гора: Багатовікові дуби в урочищі Дякова Гора: 
Ріпкинщина, що дивуєРіпкинщина, що дивує


